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Hem estat dos mesos i mig tan-
cats a casa, tenim l’economia 
panxa enlaire per molt que el 
ministeri de Finances ho vulgui 
amagar i moltes famílies conti-
nuen angoixades.

I anem seguint, aquí caic i allí 
m’aixeco, en l’àmbit sanitari.

El Govern d’Andorra, com 
molts altres governs d’Europa, 
va parar el país, el món, amb de-
crets i lleis.

Aquesta decisió de confi nar el 
país, seguint el solc traçat per la 
Xina, es va adoptar sota el senyal 
d’una sensació molt compartida 
en la crisi: la por.

La por política de perdre el 
tren, d’espifi ar-la, d’estar desfa-
sats amb una societat imprevi-
sible que els governs no acaben 
d’entendre.

Diguem-ho clar: la decisió de 
confi nar la van prendre enmig 
del pànic, sense una veritable 
refl exió, per dissimular el fet 
que no es disposava de mitjans 
sufi cients per encarar la crisi: 
mascaretes, tests, llits de reani-
mació.

I també cal dir que la lògica 
de la imitació també hi va ser: 
no podíem pas fer menys que els 
veïns.

Les setmanes i els mesos han 
passat. Sortosament sembla que 
la situació sanitària està més 
tranquil·la, tot i que no podem 
baixar la guàrdia, i cal plante-
jar-se seriosament que el país 
pateix unes contradiccions es-
tructurals, en l’economia i en les 
institucions, que caldrà encarar 
i resoldre si es vol aconseguir el 
redreçament i el progrés.

La ciutadania no sap on ens 

dirigim, després del diluvi d’en-
ganys i escandaloses contradic-
cions que hem patit les darreres 
setmanes: del contracte “digital” 
amb l’assessor pluridisciplinari 
amic del ministre d’Economia 
al conte de la lletera de l’adhesió 
gairebé de franc al Fons Moneta-
ri Internacional passant pel des-
gavell de l’administració de justí-
cia, la comunicació cloroform del 
Govern intenta que el poble no 
pugui destriar el gra de la palla.

Tenim una urgent necessitat 
d’un examen de consciència, 

d’una auditoria de país, de les 
seves debilitats i fortaleses, però 
també de les seves tares, dels 
seus punts febles. 

La crisi enorme que se’ns ha 
abrigat al damunt pot i ha de ser 
l’ocasió de fer la provatura, de 
posar a prova, la nostra voluntat 
col·lectiva de fer, de refer, el país.

Les andorranes i els andor-
rans haurem de parar d’expli-
car-nos rondalles i sopars de 
duro i caldrà mirar les coses com 
són, sense embolcalls encisa-
dors.

Certament, com diria Inne-
rarity, estem en una societat 
complexa, però que vol ser admi-
nistrada des del simplisme po-
pulista. I això no pot donar bon 
resultat.

I em sembla que comença a 

haver-hi una sensació majorità-
ria que hi ha coses que s’han de 
mirar amb els ulls ben oberts.

Les diferències han d’ésser 
capaces de confl uir en propostes 
col·lectives d’ample espectre, es-
tables, al servei de tots. La crisi 
és global i ens afecta a tots. La 
resposta ha de rebutjar visions 
estretes, protagonismes exclo-
ents. S’han de buscar planteja-
ments transversals.

Hem de fer política amb una 
visió a mitjà i llarg termini, no 
ens podem deixar emportar per 
les conjuntures més immediates.

Si volem ser grans hem de 
pensar i si volem anar lluny, hem 
de mirar lluny.

Encara que fi ns avui les esta-
dístiques ofi cials només ho re-
fl ecteixin parcialment, el pitjor 
dels efectes de la pandèmia ha 
estat i serà el seu impacte ne-
gatiu sobre l’ocupació, i amb ell, 
sobre la distribució de la renda. 
I això ampliarà la bretxa de la 
desigualtat, aquesta que el mi-
nisteri d’Economia no sap o no 
vol veure.

No voler reconèixer que la 
societat andorrana ha tornat, 
tensament dividida, a les dues 
Andorres, que van a velocitat di-
ferent, és no voler veure el que 
molesta.

Venen temps difícils per a 
tothom. Per als treballadors en 
pitjor situació, perquè el futur 
laboral és més incert i precari; i 
per a les empreses, perquè una 
part d’elles no sobreviuran.

D’aquesta mena de prova de 
veritat podrien néixer noves 
possibilitats de futur. Cal ser in-
ventiu, imaginatiu i valent.

Una auditoria del país
Hem de fer examen de consciència

La crisi és l’ocasió 
de posar a prova la 
voluntat col·lectiva 
de  refer el país

Sabíem que seria una festa major 
diferent i, quan ens vam trobar 
asseguts en cadires amb una se-
paració d’un metre i mig entre 
elles per veure un concert de 
rock, vam sentir-nos un xic in-
còmodes, per què negar-ho. Un 
concert sense ballar, sense una 
beguda a la mà, sense comenta-
ris, sense rialles còmplices. Però 
un concert, al cap i a la fi . Amb 
totes les mesures necessàries per 
la Covid-19. Bravo per tots els 
voluntaris de la Unió Pro Turis-
me d’Escaldes-Engordany que 
han vetllat perquè gaudíssim de 
la festa i alhora ho hàgim pogut 
fer amb seguretat. Tot just s’ai-
xecava algú de la cadira que ja hi 
havia un voluntari que anava a 
netejar-la.

Fer o no fer una festa major 
és una decisió que segurament 
no és fàcil de prendre. Nosaltres 
mateixos, la ciutadania, després 
de mesos de confi nament, ex-
perimentem sentiments con-
tradictoris. D’una banda, estem 
delerosos de retrobar-nos amb 
amics, companys i saludats. Per 
contra, la por dels rebrots ens 
torna prudents i selectius. Estic 
convençuda que els responsables 
de totes les corporacions comu-
nals es guien pel que creuen que 
és millor, sobretot des de l’òptica 
de la salut pública. Dit això, Es-
caldes-Engordany ha demostrat 
que aquest any, malgrat tot, es 
podia fer una festa major sen-
se riscos. O almenys sense més 
riscos que els que correm en els 
establiments oberts, en els bars i 
restaurants, en els gimnasos i les 
piscines. I igual que som molts 
que, de seguida que hem pogut, 
hem tornat a aquests espais, les 
festes populars bé que es merei-

xien, i es mereixen, una oportu-
nitat. I disculpeu que en aquest 
article no parli de Sant Julià, 
però estic escrivint aquestes líni-
es que no hi he anat, encara.

Les festes majors fan poble. 
El ball de Santa Anna, l’orquestra 
Maravella que va omplir la sala 
de Prat del Roure i ens va dei-
xar a alguns fora per la limitació 
d’aforament, els concerts, amb 
el Patxi Leiva com a cirereta del 
pastís, les fi res i fi retes, el castell 
de focs.

Les festes majors, en aquest 
any que ha colpejat amb dure-
sa molts sectors i, entre ells, la 
cultura, són a més un respir per 
a músics i artistes que han vist 
com se’ls cancel·laven les actu-
acions una darrere l’altra. No és 
còmode, no, picar de mans des 
de la cadira o balancejar rítmi-
cament els braços sense poder 
moure tot el cos. No hi estem 
acostumats i els cantants han 
de procurar ser més propers que 
mai per posar-se un públic dis-
tanciat a la butxaca. Alguns se’n 
surten millor que d’altres, sens 
dubte. Però en qualsevol cas val 
la pena que ho intentem, tots 
plegats, els que són a dalt de l’es-
cenari i els que som a baix.

Soc conscient que aquest any 
hi ha hagut menys gent als actes 
que altres anys. Per prudència? 
Perquè el cartell era menys me-
diàtic? Perquè aquest estiu te-
nim moltes ganes de sol i platja 
i molts han decidit marxar? Per 
altres raons? Sigui com sigui, i 
amb respecte per les opinions 
més diverses i per la decisió de 
cada corporació de fer o no fer la 
festa, agraeixo haver pogut res-
pirar altra vegada, uns dies, unes 
hores, certa normalitat. 

Fer o no fer
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